

به نام خدا

مقالات، یادداشت های رسانه های روسیه

در تاریخ 13 ژوئیه 2022 برابر با 22 تیر 1401

مقالات و یادداشت ها

«بایدن برای پیروزی بر روسیه نزد سعودی ها می رود.» (روزنامه «وزگلیاد»)
«کنستانتین رمچوکوف: چین از هوش مصنوعی برای تشخیص وفاداری اعضای حزب استفاده می کند.» (روزنامه «نیزاوایسیمایا گازیه تا»)
«ایالات متحده ائتلاف نفتی علیه مسکو تشکیل می دهد.» (روزنامه «نیزاوایسیمایا گازیه تا»)
«مولداوی به منطقه امنیتی اتحادیه اروپا پیوست.» (روزنامه «نیزاوایسیمایا گازیه تا»)
«میخائیل مارگلو، معاون شورای امور بین الملل روسیه: کشورهای مستقل مهمترین ضامن نظم جهانی آینده هستند.» (روزنامه «راسییسکایا گازیه تا»)
«ازبکستان بعد از اعتراضات» (شورای امور بین الملل روسیه)
«نتیجه گیری می کنند: اتحادیه اروپا در خصوص ترانزیت بار به کالینینگراد با روسیه به توافق رسید.» (روزنامه «ایزوستیا»)

روزنامه «وزگلیاد» مطلب با عنوان: «بایدن برای پیروزی بر روسیه نزد سعودی ها می رود.» نوشته رافائل فخرالدینوف را در تاریخ 10 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: حتی طرفداران نیز از بایدن بخاطر رفتن نزد سعودی ها انتقاد می کنند، به همین خاطر رئیس جمهور تصمیم گرفت مقاله ای راجع به اهمیت این سفر بنویسد. جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا عازم خاورمیانه می شود و بویژه از عربستان سعودی دیدن خواهد کرد. در خود آمریکا از او بخاطر این سفر انتقاد می کنند، اما بایدن راه دیگری ندارد. به اذعان خود او، کمک ریاض برای پیروزی او بر روسیه و چین ضروری است. اما آیا سعودی ها موافقت خواهند کرد که چنین کمکی را به او بدهند؟... آندری کورتونوف، مدیر کل شورای امور بین الملل روسیه می گوید: «آمریکا می خواهد مانع بازگشت نفت روسیه به بازار شود. علاوه بر این بایدن می خواهد به سلمان یادآوری کند که واشنگتن انتظار دارد که ریاض رژیم تحریم ها علیه روسیه را به صورت حداکثری اجرا کند، نه اینکه سعی کند تحریم ها را دور بزند.» به گفته کورتونوف،

یکی دیگر از اهداف مهم کاخ سفید حفظ کردن عربستان سعودی به عنوان بزرگترین خریدار تسلیحات آمریکایی است. او تصریح کرد: «حالا در آمریکا نگرانی هایی شنیده می شود بابت اینکه ریاض می خواهد به خرید تسلیحات از طریق چین و روسیه تنوع ببخشد. در نهایت اینکه برای واشنگتن مهم است که مانع سعودی ها و کلا کشورهای خلیج [فارس] شود تا به پروژه های چینی «راه ابریشم دریایی» ملحق نشوند.» این کارشناس در عین حال خاطرنشان کرد که عربستان سعودی همه چیز را فراموش نخواهد کرد و با واشنگتن کنار نخواهد آمد. او گفت: «همه می دانند که هزینه تضمین های آمریکا چیست. به همین دلیل سعودی ها برای خاطر طرف آمریکایی، از همکاری با سایر شرکا نخواهند گذشت»¹.

روزنامه «نیزاویسیمایا گازیه تا» مطلب با عنوان: «کنستانتین رمچوکوف: چین از هوش مصنوعی برای تشخیص وفاداری اعضای حزب استفاده می کند.» نوشته کنستانتین رمچوکوف، سردبیر «نیزاویسیمایا گازیه تا» را در تاریخ 12 ژوئیه 2022 منتشر کرده است. این مطلب بخشی از «بولتن رصد اوضاع در جمهوری خلق چین در تاریخ 11-4 ژوئیه 2022» است که منظم به قلم همین نویسنده در روزنامه «نیزاویسیمایا گازیه تا» منتشر می شود. در این مطلب مشخصا راجع به موضوع مورد نظر گفته می شود: انستیتو تحقیقاتی هیفی (استان آنهوی) خبر از استفاده موفقیت آمیز از فناوری هوش مصنوعی می دهد. این فناوری داده های بیومتریک اعضای حزب کمونیست چین را تشخیص می دهد و می تواند «سطح وفاداری آنها را ارزیابی کند». کارشناسان این مرکز علمی می گویند که سیستم طراحی شده می تواند شکل صورت و «امواج مغز» را بخواند، تحلیل کند که اعضای حزب در زمان آموزش سیاسی چقدر توجه می کنند تا اطمینان و قاطعیت «در قردان حزب بودن، حرف شنوی از حزب و پیروی از حزب» را بیش از پیش تقویت کند. ویدئو راجع به این فناوری بر روی حساب کاربری عمومی (کانال) این انستیتو در واتس آپ بارگذاری شده بود. این کلیپ ویدئویی تحت عنوان «هوش مصنوعی به ساختمان حزب کمک می کند!» بازتاب منفی در شبکه های اجتماعی چین داشت و کانال این مرکز تحقیقاتی سریعا حذف شد.²

¹ <https://vz.ru/world/2022/7/10/1167048.html>

² https://www.ng.ru/monitoring/2022-07-12/6_8484_monitoring.html

روزنامه «نیزاویسیمایا گازیه تا» مطلب با عنوان: «ایالات متحده ائتلاف نفتی علیه مسکو تشکیل می دهد.» نوشته الگا سلاویوا را در تاریخ 12 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: واشنگتن برخی را به بالا بردن استخراج فرامی خواند و دیگران را به محدود کردن اشتها. نفت برنت روز سه شنبه کاهش یافت و به بشکه ای 104,3 دلار رسید. در عین حال دائما از اوج گرفتن قیمت ها احساس خطر می شود. مقامات آمریکایی امیدوارند که شمار حداکثری از کشورها را به مذاکره درباره محدود کردن قیمت نفت روسیه ترغیب کنند. ایالات متحده امیدوار است که بتواند تولید کنندگان نفت را متقاعد کند تا بیشتر نفت استخراج کنند. کارشناسان مستقل این ایده ها را مورد تردید قرار می دهند. حتی اگر این ایده ها به اجرا نیز گذاشته شوند، باید انتظار رشد بیشتر قیمت های نفت خام را داشت. کارشناسان هشدار می دهند که این گونه محدودیت ها برای بودجه روسیه اسفناک خواهد بود... سرگی پیگارف، تحلیلگر «فریدوم فاینانس» در امکان تجدیدنظر در سهمیه های اوپک تردید دارد. او تأکید می کند: «پارامترهای افزایش سهمیه های استخراج در چارچوب توافقنامه اوپک پلاس تا سپتامبر مورد موافقت قرار گرفته اند. کشورهای استخراج کننده نفت به یاد دارند که ماجرای روسیه و عربستان سعودی در سال 2020 منجر به سقوط قیمت ها شد، به همین خاطر همه کشورهای اوپک پلاس به توافقات پایبند خواهند بود». کارشناس همچنین یادآور می شود که طی سال اخیر کشورهای عضو اوپک پلاس به اندازه سهمیه های توافق شده استخراج نمی کنند. پیگارف می گوید: «و امتناع از واگذاری سهمیه کشورهایی که نمی توانند استخراج را بالا ببرند به کشورهایی که ظرفیت مازاد برای افزایش استخراج دارند، نشان می دهد که راهبرد مهار استخراج در چارچوب اوپک پلاس برای حفظ سطح بالای قیمت ها وجود دارد.» الکساندر پوتاوین، تحلیلگر «فینام» تأیید می کند که در کارتل نفتی شمار کشورهایی که می توانند سطح استخراج خود را بالا ببرند زیاد نیست. این کارشناس معتقد است: «ظرفیت آزاد اوپک به میزان 2,64 میلیون بشکه در روز ارزیابی می شود، ضمن اینکه 1,94 میلیون بشکه در شبانه روز سهم عربستان سعودی است. اما در عمل استخراج در آنجا می تواند به میزان 1 میلیون بشکه در شبانه روز افزایش یابد.»³

روزنامه «نیزاویسیمایا گازیه تا» مطلب با عنوان: «مولداوی به منطقه امنیتی اتحادیه اروپا پیوست.» نوشته اسوتلانا گامووا، معاون بخش سیاسی خارج نزدیک «نیزاویسیمایا گازیه تا» را در تاریخ 12 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: اروپایی ها کنترل بر مرز جمهوری مولداوی با اکرین را

³ https://www.ng.ru/economics/2022-07-12/1_8484_petroleum.html

در اختیار می گیرند. قرار است مرکز دادگستری و امور داخلی اتحادیه اروپا را در کیشینیوف افتتاح کنند که مرزهای جمهوری مولداوی را مدیریت خواهد کرد. روز گذشته ایلوا یوهانسون، کمیسر امور داخلی اتحادیه اروپا و آنا رونکو، وزیر کشور جمهوری مولداوی توافقنامه مربوطه را امضاء کردند. وزیر کشور جمهوری مولداوی خاطرنشان کرد که بدین ترتیب کمربند امنیتی در مرز با منطقه مناقشه تقویت می شود... در بخش ترانس دنیستر مرز مولداوی و اکراین مرزبانان مولداویایی و اکراینی از یک سو و مرزبانان ترانس دنیستری از سوی دیگر حضور دارند. حالا مرزبانان کشورهای عضو اتحادیه اروپا نیز به مرزبانان اکراینی و مولداویایی اضافه می شوند. از این پس برای وارد کردن یا خارج کردن بار از این منطقه، علاوه بر مجوز کیشینیوف، مجوز نمایندگان [مرزبانی] اکراین و اتحادیه اروپا نیز لازم است.⁴

روزنامه «راسیسکایا گازیه تا» یادداشت 18 صفحه ای با عنوان: «میخائیل مارگلف، معاون شورای امور بین الملل روسیه: کشورهای مستقل مهمترین ضامن نظم جهانی آینده هستند.» را در تاریخ 12 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: نقص نظم جهانی معاصر، ضرورت سازگار شدن آن با شرایط در حال تغییر و دقیقتر بگوییم، بازسازی آن متناسب با وضعیت بین المللی جدید در کانون توجه سیاست جهان قرار دارد. مباحثه های کارشناسی پیرامون این موضوع که فعالانه مراکز برتر آکادمیک و علوم سیاسی را به خود جلب می کند و در افکار عمومی، هم در روسیه و هم در خارج از کشور، اشاعه می یابد، بازتاب آن است. نظم جهانی به مثابه یک مقوله و مهمترین مؤلفه توسعه تعامل سیاسی، اقتصادی و اجتماعی کشورهای عضو روابط بین الملل کاملاً مختل شده است. تصویر آینده توسعه جهان که به تصویب همه ملل (یا حداقل اکثریت غالب آن) رسیده باشد وجود ندارد. نظم جهانی فرو می غلظد، فرو می پاشد و به باشگاههای منطقه ای و گروهی بر اساس منافع فوری تقسیم می شود. نهادهای بین المللی که از قبل وجود داشتند طبیعت اولیه خود، و به میزان قابل توجهی، اعتبار و تقاضا برای خود را از دست می دهند. این نهادها به پای سرعت روند اوضاع در جهان نمی رسند و بعید است که بتوانند زیربنای نظم جدید جهانی را تشکیل بدهند. قدرتهای پیشرو جهان فکر کردن و جستجوی اسکلت سازمانی نظم آینده جهان را آغاز کرده اند... سلاح هسته ای همچنان مهمترین مؤلفه ای است که جهان را از غلظیدن به سمت فاجعه نظامی جهانی باز می دارد. پتانسیل بازدارندگی آن زیاد است، اما نامحدود

⁴ https://www.ng.ru/cis/2022-07-12/1_8484_moldova.html

نیست. امروز احتمال جنگ هسته ای جهانی همچنان خیالی می باشد. به همین خاطر مهم است فعلا که این مؤلفه‌ی حافظ ثبات بین المللی برقرار است، رویکردهای جمعی برای شکل گیری سیستم جدید نظم جهانی آینده را بیابیم. احتمالا باید دقیقا از حوزه ثبات راهبردی و کنترل بر تسلیحات که تأثیر تعیین کننده ای روی وضعیت روحی در کل جهان می گذارد، آغاز کنیم.⁵

«ازبکستان بعد از اعتراضات» عنوان مقاله تحلیلی الکساندر وارابیف، دکتر تاریخ، پژوهشگر انستیتو شرق شناسی آکادمی علوم روسیه، مدیر مرکز دیپلماسی عمومی و تحلیل سیاست جهان و کارشناس شورای امور بین الملل روسیه است که در تاریخ 11 ژوئیه 2022 در سایت «شورای امور بین الملل روسیه» منتشر شده است. بحران پیرامون قره قالپاقستان شاید جدی ترین بحران در ازبکستان در شش سال اخیر است. از سال 2016، بعد از مرگ اسلام کریموف، اولین رئیس جمهور ازبکستان، که قدرت به شوکت میرضیایف رسید، ازبکستان فرستنده عمدتا پیام های مثبت برای طیف وسیعی از مخاطبان بین المللی شد. شوکت میرضیایف بلافاصله بعد از به قدرت رسیدن برنامه بلند پروازانه اصلاحات گسترده را اعلام کرد که نوسازی حوزه های اقتصادی، سیاسی و اجتماعی کشور و جامعه را مد نظر داشت. مقامات جدید ازبکستان خط مشی ایجاد اقتصاد بازتر، جذب سرمایه گذاری های خارجی و عادی سازی روابط با همسایگان در منطقه را در پیش گرفتند... امروز پیامدهای منفی بحران قره قالپاقستان برای ازبکستان وجود دارند، اما رفع شدنی هستند. بسیار به این بستگی خواهد داشت که اوضاع در قره قالپاقستان چگونه به پیش خواهد رفت- می توان بحران را به سرعت پایان داد یا اینکه به «زخم التیام نیافته ای» بر روی تن ازبکستان تبدیل خواهد شد که ثبات کشور را از داخل تضعیف خواهد کرد و دلیلی برای سوء استفاده از خارج خواهد شد؟ احتمال زیاد وجود دارد که مقامات ازبکستان به رهبری پرزیدنت شوکت میرضیایف در چشم انداز میان مدت بتوانند از طریق گفتگو با اکثریت جامعه قره قالپاقستان، شناسایی و خنثی سازی عناصر خرابکار، حل مشکلات اجتماعی- اقتصادی منطقه، و همچنین تعامل فعال با شرکای بین المللی حامی حاکمیت ازبکستان و قدرتمند شدن تاشکند در تقویت ثبات داخلی کشور و منطقه، اوضاع را به روال عادی باز گردانند.⁶

⁵ <https://rg.ru/2022/07/12/mir-ishchet-novye-formaty.html>

⁶ <https://russiancouncil.ru/analytics-and-comments/analytics/uzbekistan-posle-protestov/>

روزنامه «ایزوستیا» مطلب با عنوان: «نتیجه گیری می کنند: اتحادیه اروپا در خصوص ترانزیت بار به کالینینگراد با روسیه به توافق رسید.» به قلم النار باینظروف را در تاریخ 13 ژوئیه 2022 منتشر کرده است و می نویسد: چه کسی می تواند مانع اجرای این توافقنامه شود و این چه تهدیدی دارد؟ اتحادیه اروپا و روسیه درباره ترانزیت بار به کالینینگراد به توافق رسیدند. آنطور که منابع بلند پایه روسیه به «ایزوستیا» اعلام کردند، بروکسل سندی را ارائه کرده است که نظر مسکو را «کاملاً برآورده می کند». در این سند از جمله گفته شده است که نباید جابجایی بار بین اجزاء روسیه را محدود کرد. به گفته منابع «ایزوستیا»، این تدابیر را ممکن است به صورت مجزا در هفتمین بسته تحریم ها که در حال تهیه است، بنویسند. کارشناسانی که «ایزوستیا» نظرشان را جویا شده است، خاطر نشان می کنند که این گزینه از نقطه نظر پروسه در مقایسه با رأی گیری درباره موارد استثنا، راحت تر است. در شورای فدراسیون روسیه نیز تصریح کردند که آنها همچنین روی حل اختلاف حساب می کنند، در غیر این صورت این تهدید وجود دارد که وضعیت وارد «بن بست بسیار خطرناکی» بشود. حالا همه چیز بستگی به این دارد که آیا بروکسل می تواند ویلنیوس را متقاعد کند تا از مخالفت با ترانزیت دست بردارد یا نه.⁷

⁷ <https://iz.ru/1363841/elnar-bainazarov/sdelaiut-vyvod-es-dogovorilsia-s-rf-o-tranzite-gruzov-v-kaliningrad>